
سیاستروز شنبه / 20 اسفند 1401 / شماره 5329

سرمقاله

رضا پهلوی و کودتای ۲۸ مرداد؟
ادامه از صفحه یک

در این میان تمرکز اصلی بر رضا پهلوی است. در 
میانه هیجانات شکل گرفته فرصت پرسش و طرح 
ابهامات اساسی را می گیرند و به محض طرح یک 
کامنت انتقادی لشکر سایبری هوادار سلطنت به 
میدان می آید و با فحاشی سعی در خفه کردن هر 
صدای مخالفی را دارند و هم زمان مدعی دفاع از 
آزادی هم هستند. اما در پس این هیاهو و جنجال 
بالاخره اهل فکر می پرسند مگر می شود ادعای دفاع 
از آزادی را با فحاشی پیش برد. به هرحال در این 
مجال فرصت پرداختن به تناقضات مدعیان رهبری 
ا پوزیسیون را ندارم و فعلا هم کاری ندارم که رضا 
بودن  پهلوی  محمدرضا  فرزند  از  غیر  به  پهلوی 
دارای چه کارنامه ای برای راستی آزمایی ادعاهایش 
می باشد؛ ولی در تاریخ نقاط حساسی برای سنجه و 
راستی آزمایی ادعاهایش وجود دارد. یکی از آن نقاط 
کودتای ۲۸ مرداد است. او چندباری در معرض این 
سؤال قرار گرفته و هر بار با عصبانیت خواسته فرار 
به جلو کند. جالب است یکبار برای انکار نقش 
پدرش در کودتای ۲۸ مرداد با یک پاسخ خنده دار 
میزان سطحی بودن خود را به نمایش گذاشت. او 
در پاسخ مدعی شد که کودتا از پائین به بالاست 
بچه های کلاس  که  حالی  در  پایین!  بالابه  از  نه 
پنجم ابتدایی هم می دانند برخلاف انقلاب، کوتا از 
بالا به پایین اتفاق می افتد. حال این سؤال جدی 
روی میز جناب رضا پهلوی است که چه دیدگاهی 
درخصوص کودتا دارد؟ البته تناقضات رضا پهلوی 
و  التهابات  این  که  روزی  و  نیست  تا  دو  یکی 
هیجانات فرو نشست و البته اگر همچنان او عزم 
فعالیت سیاسی داشت، می توان از او پیرامون این 
تناقضات توضیح خواست. می توان تاریخ را دقیق تر 
پیش روی او گذاشت و از او خواست یک بار آن 
را بخواند و نظرش را بگوید. می توان از او خواست 
یک بار دست پدر و مادرش را رها کند، خودش در 
سیاست راه برود؛ راهِ رفته پدرش را که می دانیم 
راه رفتن خودش را نیز ببینیم. وقتی بحق در مورد 
ریز و درشت مسائل باید جمهوری اسلامی پاسخگو 
باشد، وقتی همه فعالان، در این سالیانِ شفافیت، 
زیرِ ذره بینِ افکار عمومی رفته اند، چرا رضا پهلوی 
نرود؟ جالب است اخیرا مستند دخالت بی بی سی 
در کودتای ۲۸ مرداد به تبع دولت انگلیس از شبکه 

بی بی سی پخش شد!!!

واکنش خزعلی به حواشی کلیپ پخش شده و شائبه “لب زدن” 
معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوریی، درباره حواشی کلیپ پخش شده از وی با صدای مترجم و شائبه “لب زدن” وی گفت: 
فیلم ارسال شده ما به سازمان ملل به زبان فارسی بود اما از سازمان ملل ایمیل فرستادند که نمی توانیم این ویدئو را با دو صدا پخش 

کنیم و باید صدای فارسی حذف شود و ما مجبور شدیم صدای فارسی را حذف کنیم. 
به گزارش ایسنا، انسیه خزعلی با حضور در برنامه صف اول شبکه خبر سیما به ارائه توضیحاتی در خصوص اقدامات این 
معاونت در حوزه زن و خانواده و نیز حواشی پیام ویدئویی ارسال شده وی به سازمان مل به مناسبت روز جهانی زن پرداخت 
و اظهار کرد: پس از پخش این ویدئو، دروغ و شایعه ای پخش کردند. برای اینکه اصل موضوع را در حاشیه قرار دهند بحث 
لب زنی و... را مطرح کردند. این نشان دهنده سخیف بودن و دست خالی بودن افراد معاند است چراکه از آنجا که هیچی 

ندارند این مطالب را پخش می کنند.
وی درباره ضرورت ارسال این ویدئو به سازمان ملل، توضیح داد: خواستیم به گوش جهانیان لغو ظالمانه عضویت ایران در 
کمیسیون مقام زن را برسانیم که خلاف قانون انجام شد. ایران را از حق رای محروم کردند؛ اگرچه امکان شرکت و رساندن صدای ما 

وجود داد و با وجود اینکه ویزا به ما ندادند ما به صورت مجازی سعی کردیم پیاممان را برسانیم.
معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهوریی، در خصوص شائبه های مطرح شده پیرامون ویدئو مذکور، یادآور شد: پارسال هم همین کار را کردند. پارسال 
ملاقات چند جانبه ای داشتیم که پرچم مالدیو پشت سر من بود. گفتند “وطن به خطر افتاد” و “غیرت وطنی کجا رفته” اما نهایتا مشخص شد هر کسی آنجا 
صحبت می کند پرچم مالدیو پشت سر او قرار دارد و درواقع این یک قاعده است. امسال نیز پس از پخش این ویدئو تلاش کردند نگذارند خبر ما پخش شود و 

دروغ هایی را منتشر کردند اما خیلی زود دروغ رو می شود.
وی با بیان اینکه فیلم ارسال شده به سازمان ملل به زبان فارسی بوده اما از سازمان ملل ایمیل فرستادند که نمی توانیم این ویدئو را با دو صدا پخش 
کنیم و باید صدای فارسی حذف شود و از همین رو مجبور شدیم صدای فارسی را حذف کنیم، تاکید کرد: پیام سازمان ملل که به ما ایمیل کرده و گفته 
است حتما باید زبان فارسی را حذف کنید موجود است. گفتند اگر این کار انجام نشود کل سخنرانی شما حذف می شود و ما مجبور شدیم صدای فارسی 

را حذف کنیم.

عنصر اعتماد بین دولت و بخش خصوصی حاکم نیست
عضو مجمع نمایندگان هرمزگان در مجلس گفت: شرکت فلات قاره دارای ۶ منطقه عملیاتی است که ۴ منطقه ی آن در هرمزگان و 
۲ منطقه در بوشهر است اما مالیات آن در بوشهر پرداخت می شود لذا لازم است به این مسئله نیز رسیدگی شود و مالیات فلات 

قاره در هرمزگان پرداخت شود. 
احمد مرادی در حاشیه سفر وزیر اقتصاد و دارایی به هرمزگان، در جمع خبرنگاران، افزود:  استان هرمزگان محوریتش دریا 
است و با بیش از ۱۲۰۰ کیلومتر ساحل ظرفیت بالقوه ای در این حوزه دارد و اعتقاد داریم اگر دولت ها به این حوزه در سال های 
مسئولیتشان خوب می پرداختند هرمزگان با یک میلیون و ۸۰۰ هزار نفر جمعیت امروز با مشکلی در حوزه اشتغال روبرو نبود.
 وی با بیان اینکه عنصر اعتماد بین دولت و بخش خصوصی حاکم نیست، گفت: وزیر جهادکشاورزی زمانی که به هرمزگان 
آمدند تمام اختیارات خود را به استاندار هرمزگان تفویض کردند که منجر به امیدآفرینی در استان شد از این رو خواهش داریم 
حضرتعالی نیز این کار را انجام دهید. مرادی با تاکید بر لزوم اصلاح قوانین مرز رسمی، عنوان کرد:  گمرک گوگسر، قبل از انقلاب، 
گمرکی پررونق بوده است و بسیاری از مردم از این طریق امرار معاش می کردند که خواهش داریم برای فعالسازی آن تمهیداتی 
اندیشیده شود. نماینده مردم هرمزگان در مجلس شورای اسلامی با اشاره مشکلات مالیاتی بازرگانان قشمی، ادامه داد: بحث اظهارنامه ها در قشم، یکی از 
مشکلات ما است و کاملا مشهود است که تجار و بازرگانان در این موضوع  مقصر نبوده اند چرا که مدیر وقت به بازرگانان گفته است که حق ندارند اظهارنامه پر 
کنند و امروز بر اساس آن مشکلاتی چون ممنوع الخروجی برای بازرگانان ایجاد شده است. مرادی با تاکید بر لزوم فعالسازی ظرفیت های تعاونی های مرزنشینان، 
تصریح کرد: یک زمانی می گفتند در کشور ۲۰ میلیارد دلار قاچاق انجام می شود، همان زمان ۳ میلیارد دلار به مرزنشینان منتسب می شد اما ۱۷ میلیارد دلار از 
آن  توسط قاچاقچیان دم کلفت بود که نه زندان می روند و نه تیر می خورند. وی خاطرنشان کرد: نباید چوب تخلف قاچاقچیان دم کلفت را مرزنشینان ما بخورند، 

برخی مسائل نفس مرزنشینان را گرفته است و هم در این سوی آب آن ها را تحقیر می کنند و هم در آن سوی آب.
مرادی اضافه کرد: در بحث مالیاتی که باید در استان پرداخت شود، تصریح قانون این است که هر بنگاه اقتصادی باید در محل فعالیتش عوارض و مالیاتش 
را پرداخت کنند، عمده مشکل امروز ما شرکت فلات قاره است که دارای ۶ منطقه عملیاتی است که ۴ منطقه ی آن در هرمزگان و ۲ منطقه در بوشهر است اما 

مالیات آن در  بوشهر پرداخت می شود لذا لازم است به این مسئله نیز رسیدگی شود و مالیات فلات قاره در هرمزگان پرداخت شود.

خبر

اخبار

رئیسی در جلسه شورای اجتماعی کشور:
مساله حجاب را یک ضرورت شرعی 

و الزام قانونی است
گسترش  اینکه  بر  تأکید  با  جمهوری  رئیس 
جمعی  حمایت  مورد  باید  جامعه  در  معروف ها 
گفت:  جوانان  بویژه  مردم  به  گیرد، خطاب  قرار 
در موضوعی مانند حجاب ضروری است همگان 
احساس مسئولیت کنند و اگر چه ممکن است در 
این زمینه برخی افراد نظر متفاوتی داشته باشند، 
اما در زندگی اجتماعی، پایبندی به موازین قانونی، 
می بایست به عنوان یک اصل مورد توجه قرار گیرد. 
جلسه شورای اجتماعی کشور روز پنج شنبه به 
ابراهیم رئیسی تشکیل شد. رئیس  ریاست سید 
و  اهمیت  به  اشاره  با  جلسه  این  در  جمهوری 
ضرورت احترام همگانی به قانون، مساله حجاب 
اتفاق  قانونی مورد  الزام  را یک ضرورت شرعی و 
اینکه  بر  تاکید  با  و  دانست  ایرانی  جامعه  آحاد 
همه مسئولان در موضوع حجاب اتفاق نظر دارند، 
گفت: تجربه اجتماعی انقلاب اسلامی نشان داد 
که زنان و دختران این سرزمین با زندگی عفیفانه 
و مؤمنانه بر حفظ عفاف و حجاب به عنوان یک 
اولویت امنیت آفرین تاکید دارند. رئیسی با اشاره 
به ضرورت حاکمیت قانون در زندگی اجتماعی، 
انقلاب  عالی  از شورای   اعم  دستگاه های فرهنگی 
به  را  و پرورش و صدا و سیما  آموزش  فرهنگی، 
تلاش بیشتر برای تبیین مسائل مرتبط با حجاب و 
عفاف و رفع برخی شبهات در این زمینه فرا خواند. 
اینکه گسترش معروف ها در  بر  تأکید  با  رئیسی 
جامعه باید مورد حمایت جمعی قرار گیرد، خطاب 
به مردم بویژه جوانان گفت: در موضوعی مانند 
حجاب ضروری است همگان احساس مسئولیت 
کنند و اگر چه ممکن است در این زمینه برخی افراد 
نظر متفاوتی داشته باشند، اما در زندگی اجتماعی، 
به عنوان  قانونی، می بایست  به موازین  پایبندی 
یک اصل مورد توجه قرار گیرد. رئیس جمهوری 
دستگاه های  حمایت  بر  تاکید  ضمن  همچنین 
مسئول از آمرین به معروف، حجاب را مهم ترین 
توصیه و وصیت همه شهدای افتخارآفرین ایران 
شورای  است  ضروری  افزود:  و  خواند  اسلامی 
اجتماعی به عنوان مسئول، هماهنگی لازم را در 
اجرای  بر  نظارت  با  و  ایجاد  مختلف  بخش های 
قانون زمینه حفظ امنیت اجتماعی را فراهم کند. 
در این جلسه همچنین مقرر شد شورای اجتماعی 
کشور تلاش برای کاهش آسیب های اجتماعی از 
قبیل طلاق و اعتیاد را در دستور کار جدی قرار داده 
و نتایج اقدامات صورت گرفته را به صورت مستمر 

گزارش کند.

اقامه نماز رهبری بر پیکر مرحوم 
غفوری فرد

پیکر  کنار  در  با حضور  انقلاب  معظم  رهبر 
مرحوم حسن غفوری فرد ضمن قرائت فاتحه، 

نماز میت اقامه کردند. 
حضرت آیت الله خامنه ای پیش از ظهر دیروز 
)جمعه( با حضور در کنار پیکر مرحوم حسن 
غفوری فرد ضمن قرائت فاتحه، نماز میت اقامه 
مرحوم  بستگان  و  خانواده  از  جمعی  کردند. 

غفوری فرد در این مراسم حضور داشتند.
دوران  فعالان  از  فرد  غفوری  حسن  مرحوم 
نظام  سابقه  با  مدیران  و  اسلامی  انقلاب 
جمهوریی اسلامی بود که از سال ۱۳۶۰ تا ۱۳۶۴ 
و  رجایی  شهید  جمهوریی  ریاست  دوران  در 
آیت الله خامنه ای مسئولیت وزارت نیرو را برعهده 

داشت.
نمایندگی مجلس  دوره  این، چهار  بر  علاوه 
معاون  خراسان،  استاندار  اسلامی،  شورای 
رئیس جمهوری و رئیس سازمان تربیت بدنی، 
و  فنون  و  علوم  در  رئیس جمهوری  مشاور 
هیئت  رئیس  و  تحقیقاتی  امور  در  مشاورت 
بازرسی و نظارت شورای عالی انقلاب فرهنگی در 
کنار فعالیت در حزب مؤتلفه اسلامی از جمله 
دانشگاه  استاد  این  اجرایی  و  مدیریتی  سوابق 
است که صبح پنجشنبه ۱۸ اسفندماه پس از طی 

یک دوره بیماری در سن ۷۹ سالگی درگذشت.

ما هم این شرایط را نمی پسندیم !
یک نماینده مجلس گفت: یک بخشی از این 
مشکلات نتیجه تحریم ها است و نباید کتمان 
کنیم و حواشی که این مدت پیش آمد یک مقدار 
کشورهای  ما  ارزی  مبادلات  محل  زد.  دامن 

همسایه بود، چرا جلویش را گرفتند؟ 
سید کاظم دلخوش در گفت وگو با ایلنا، درباره 
کشور  اداره  برای  دولت  می شود  گفته  این که 
در سال جدید باید تغییراتی در تیم اقتصادی 
اول حرفم  از  کرد:  بیان  باشد،  داشته  خودش 
همین بود. آقای رئیس جمهوری صادقانه کار 
می کند و زحمت می کشد اما با بخشی از این تیم 
مخصوصاً تیم اقتصادی به نظرم کارش بسیار 
سخت است. این نماینده مجلس شورای اسلامی 
خاطر نشان کرد: ما از روی دلسوزی می گوییم، 
آباد  مملکت  و  موفق  دولت  می خواهد  دلمان 
شود ما هم این شرایط را نمی پسندیم.  وی در 
خصوص این که عمده اشکالات موجود در بازار 
چیست، بیان کرد: یک بخشی از این مشکلات 
و  کنیم  کتمان  نباید  و  است  تحریم ها  نتیجه 
حواشی که این مدت پیش آمد یک مقدار دامن 
زد. محل مبادلات ارزی ما کشورهای همسایه 
بود؛ چرا جلویش را گرفتند؟ این دیگر چه ربطی 
به آمریکا دارد که از آن سر دنیا می آید و دخالت 
اما  تحریم ها،  به  بازمی گردد  این ها  می کند؟ 
ضعف مدیریت در اقتصاد را هم نباید کتمان کرد 
دلخوش درباره این که برخی در گذشته عنوان 
می کردند مشکلات اقتصادی ارتباطی با تحریم ها 

ندارد، گفت: هرکسی گفته بیخود گفته است.

حکم نهایی هواپیمای اوکراینی به 
زودی صادر می شود

مسلح  نیروهای  قضایی  سازمان  رئیس 
گفت:حکم نهایی پرونده هواپیمای اوکراینی به 

زودی صادر خواهد شد. 
والمسلمین  حجت الاسلام  میزان  گزارش  به 
پورخاقان رئیس سازمان قضایی نیروهای مسلح 
پرونده هواپیمایی  نهایی  این که »حکم  بیان  با 
گفت:  شد«  خواهد  صادر  زودی  به  اوکراینی 
درد  به  را  همه  دل  اوکراینی  هواپیمای  سقوط 
این حادثه تسلیت  به خانواده شهدای  و  آورد 
می گوییم. از همان ابتدا سازمان قضایی نیروهای 
مسلح به این موضوع ورود کرد و به صورت دقیق 
در چند مرحله  کارشناسی های چند جانبه،  و 
مورد رسیدگی قرار داد و در نهایت، پرونده با 
صدور قرار جلب دادرسی برای ۱۰ نفر و صدور 

کیفرخواست به دادگاه ارسال شد.
از  جلسه   ۲ تشکیل  از  بعد  داد:  ادامه  وی 
کارشناسی  ابلاغ  به  نسبت  دم  اولیای  دادگاه، 
برای حفظ حقوق  را مطرح کردند که  ایراداتی 
اولیای دم، پرونده با قرار رفع نقص به دادسرا 
جدید  کارشناسان  گروه  به  پرونده  شد.  اعاده 
ارجاع شد و آن ها نیز بعد از بررسی های دقیق 
نظر نهایی خودرا اعلام کردند و پرونده مجددا 
به دادگاه ارسال و ۱۸ جلسه دیگر دادگاه برگزار 
پرونده  این  به  برای رسیدگی  در مجموع  شد. 
۲۰ جلسه دادگاه برگزار شده است که جلسات 
ادامه   ۱۲ ساعت  تا  و  آغاز  صبح  از  دادگاه 
می یافت. قضات این پرونده، قضات متبحر و 
دارای سوابق طولانی قضایی، مسلط، مومن و 
متدین هستند که پرونده را دقیق مورد بررسی 
قرار دادند. ختم رسیدگی پرونده اعلام شده و به 

زودی حکم نهایی صادر خواهد شد.

به  دنبال سفر بهمن ماه سید ابراهیم  رئیسی به پکن 
و گفت وگوهای انجام شده میان رئیس جمهوری چین 
با رئیس جمهوری کشورمان، دریابان شمخانی از روز 
دوشنبه ۱۵ اسفندماه در شهر پکن با هدف پیگیری 
توافقات سفر رئیس جمهوری، مذاکرات فشرده ای را 
به منظور حل وفصل نهایی موضوعات فیمابین تهران-

ریاض با همتای سعودی خود آغاز کرد.
این مذاکرات، روز گذشته  ۱۹ اسفندماه  پایان  در 
۱۴۰۱ خورشیدی برابر با ۱۰ مارس ۲۰۲۳ میلادی، بیانیه 
سه جانبه ای در پکن با امضای »علی شمخانی« نماینده 
مقام معظم رهبری و دبیر شورای عالی امنیت ملی، 
»مساعد بن محمد العیبان« وزیر مشاور و عضو شورای 
وزیران و مشاور امنیت ملی عربستان سعودی و »وانگ 
ئی« عضو دفتر سیاسی کمیته مرکزی حزب کمونیست 
و رئیس دفتر کمیسیون مرکزی امور خارجی حزب و 

عضو شورای دولتی جمهوریی خلق چین صادر شد.
متن این بیانیه ی سه جانبه به شرح زیر است:

شی  آقای  جناب  شایسته  ابتکار  به  پاسخ  در 
جین پینگ رئیس جمهوریی خلق چین در حمایت از 
پادشاهی  و  ایران  گسترش روابط جمهوریی اسلامی 
عربستان سعودی، بر اساس اصل حسن هم جواری و 
با توجه به توافق ایشان با سران دو کشور در میزبانی 
و حمایت از انجام گفت وگو بین جمهوریی اسلامی 
ایران و پادشاهی عربستان سعودی و همچنین تمایل 
دو کشور به حل و فصل اختلافات از طریق گفت وگو 
و دیپلماسی بر اساس پیوندهای برادرانه و با تاکید بر 
پای بندی دو کشور به اصول و اهداف منشور سازمان 
ملل متحد و منشور سازمان همکاری اسلامی و اصول 
و رویه های بین المللی، هیأت های جمهوریی اسلامی 
ایران به ریاست امیر دریابان علی شمخانی نماینده 
مقام معظم رهبری و دبیر شورای عالی امنیت ملی 
و پادشاهی عربستان سعودی به ریاست دکتر مساعد 
بن محمد العیبان وزیر مشاور و عضو شورای وزیران 
و مشاور امنیت ملی از تاریخ ۱۵ تا ۱۹ اسفندماه ۱۴۰۱ 
خورشیدی برابر با ۶ تا ۱۰ مارس ۲۰۲۳ میلادی در پکن 

با یکدیگر دیدار و گفت وگو کردند.
عربستان  پادشاهی  و  ایران  اسلامی  جمهوریی 
و  عراق  جمهوریی  از  قدردانی  و  سپاس  با  سعودی 
سلطنت عمان به خاطر میزبانی گفت وگوهای انجام 
شده بین دو طرف در سال های ۱۴۰۰ تا ۱۴۰۱ خورشیدی 
)۲۰۲۱ تا ۲۰۲۲ میلادی( از رهبری و دولت جمهوریی 
از گفت وگوهای  و حمایت  میزبانی  برای  خلق چین 
انجام شده در این کشور و تلاش برای به ثمر نشستن 

آن تشکر کردند.
جمهوریی  شده،  انجام  گفت وگوهای  نتیجه ی  در 
توافق  سعودی  عربستان  پادشاهی  و  ایران  اسلامی 

کردند ظرف حداکثر دو ماه، روابط دیپلماتیک خود را 
از سر گرفته و سفارت خانه ها و نمایندگی ها را بازگشایی 

کنند.
وزرای امور خارجه دو کشور جهت اجرای این تصمیم 
یکدیگر  با  سفرا  تبادل  برای  لازم  تمهیدات  انجام  و 

ملاقات می کنند.
عدم  و  حاکمیت  به  احترام  بر  تاکید  با  کشور  دو 
اجرای  زمینه  در  یکدیگر  داخلی  امور  در  دخالت 
موافقت نامه همکاری های امنیتی امضا شده در تاریخ 
میلادی   ۲۰۰۱.۴.۱۷ با   برابر  ۱۳۸۰.۱.۲۸خورشیدی 
اقتصادی،  همکاری های  عمومی  موافقت نامه  نیز  و 
بازرگانی، سرمایه گذاری، فنی، علمی، فرهنگی، ورزشی 
و جوانان، امضا شده در تاریخ ۱۳۷۷.۳.۶ خورشیدی 
همچنین  کردند.  توافق  میلادی  با ۱۹۹۸.۵.۲۷  برابر 
سه کشور اراده قاطع خود را جهت به کارگیری تمامی 
و  منطقه ای  امنیت  و  صلح  تقویت  برای  تلاش ها 

بین المللی اعلام می کنند.
روایت شمخانی از مذاکرات در پکن

در همین رابطه علی شمخانی  دبیر شورای عالی 

امنیت ملی پس از امضای بیانیه مشترک سه جانبه 
عربستان  پادشاهی  ایران،  اسلامی  جمهوریی  میان 
سعودی و جمهوریی خلق چین در پکن به »نورنیوز« 
و  به چین  رئیسی«  »آیت الله  بهمن ماه  گفت: سفر 
پینگ«رئیس جمهوری  آقای »شی جین  گفت وگوی 
چین با رئیس جمهوری کشورمان، بستر شکل گیری 
مذاکرات جدید و بسیار جدی میان هیأت های ایران و 

عربستان سعودی را فراهم کرد.
او گفت وگوهای انجام شده میان دو کشور را صریح، 
شفاف، همه جانبه و سازنده عنوان کرد و افزود: رفع 
سوءتفاهم ها و نگاه رو به آینده در روابط تهران-ریاض، 
افزایش  و  منطقه ای  امنیت  و  ثبات  توسعه  قطعا 
همکاری کشورهای حوزه خلیج فارس و جهان اسلام 
به دنبال خواهد  موجود  مدیریت چالش های  برای  را 

داشت.
شمخانی در ادامه از نقش سازنده جمهوریی خلق 
چین در خصوص حمایت از توسعه روابط کشورها که 
لازمه ی رفع چالش ها و افزایش صلح و ثبات و ارتقاء 

همکاری های بین المللی است، قدردانی کرد.

دبیر شورای عالی امنیت ملی ۵ دور مذاکره اولیه 
انجام شده با عربستان سعودی که به میزبانی عراق 
و عمان انجام شد را در دست یابی به توافق نهایی، 
موثر ارزیابی کرد و از تلاش این دو کشور نیز در این 

خصوص سپاس گزاری کرد.
»مساعد  و  شمخانی  فشرده  مذاکرات  جریان  در 
ملی  امنیت  نهادهای  مسئولین  العیبان«  بن محمد 
جمهوریی اسلامی ایران و پادشاهی عربستان سعودی 
که از ۱۵ تا ۱۹ اسفندماه در شهر پکن پایتخت جمهوریی 
خلق چین برگزار شد، دو کشور توافق کردند که پس از 

٧ سال، روابط دیپلماتیک خود را از سر بگیرند.
ایران و  توافق دو کشور، وزیران خارجه  اساس  بر 
عربستان سعودی ضمن ملاقات با یکدیگر، حداکثر 
ظرف دو ماه، زمینه های اجرایی تبادل سفرا و بازگشایی 
سفارتخانه ها و همچنین سایر الزامات برای از سرگیری 
روابط را فراهم خواهند کرد. روابط دوستانه کشورهای 
منطقه به طور قطع مانعی جدی بر سر راه حضور 
غاصب  رژیم  و  فرامنطقه ای  کشورهای  دخالت  و 

صهیونیستی در حوزه غرب آسیا خواهد شد.

جلسه  دو  مجلس  گذشته،  هفته  دو  طی  ارز  شدید  نوسانات  با 
غیرعلنی و فوری برگزار کرد و پس از آن، رئیس مجلس از ارائه بسته 
ارزی مجلس به دولت خبر داد. وی در این مورد توضیح داد: »افتخار 
مجلس این است که یک ماه و نیم قبل، شرایط فعلی ارز را پیش بینی 
کرده بود و در نشست نظارتی مجلس، بسته پیشنهادی کمیسیون 
اقتصادی ۴۰ روز قبل به دولت و رئیس جمهوری منتقل شد و ما کارمان 

را انجام دادیم.«
البته این خبر با تکذیب سخنگوی دولت مواجه شد و علی بهادری 
جهرمی در جمع خبرنگاران اعلام کرد که »پیشنهاد ارزی مجلس هنوز 
به دولت تحویل داده نشده است.« اما این پایان ماجرا نبود و سخنگوی 
کمیسیون اقتصادی مجلس در جواب سخنگوی دولت گفت »ابراز 
بی اطلاعی سخنگوی دولت نسبت به این بسته اقتصادی، جای تعجب 
دارد.« مهدی طغیانی افزود: »انتظار ما در مجلس این بود که در ٧٠ 
روز گذشته، دولت اهتمام جدی تری به استفاده از راهکارهای علمی 
و اقتصادی برای مدیریت بهتر بازار ارز که در این بسته تشریح شده 
است می داشت و البته اکنون نیز همان بسته می تواند ملاک عمل 
باشد.« وی متذکر شد: »در آن گزارش تاکید شده بود که از جمله 
چالش های مهم بازار ارز، سیاست غلط تثبیت نرخ ارز اسمی و عدم 
وجود کریدور مشخص برای مدیریت ارز است. متأسفانه همین توصیه 
مهم در سیاست جدید هم مورد بی توجهی قرار گرفت و موجب بخشی 

از التهابات اخیر شد.«
بی اعتنایی دولت به پیشنهادات ارزی مجلس

اقتصادی مجلس هم چند روز  به گزارش مهر، رئیس کمیسیون 
پیش یک نشست خبری برگزار کرد و گفت: »به دلیل شرایطی که 
ما طی ماه های اخیر شاهد بودیم، گزارش کمیسیون اقتصادی مجلس 
در خصوص موضوعات ارزی کشور در روزهای پایانی مسئولیت صالح 
آبادی، رئیس کل قبلی بانک مرکزی و با حضور وی در صحن علنی 
مجلس قرائت شد. محمدرضا پورابراهیمی ادامه داد: »از نکاتی که در 
گزارش کمیسیون اقتصادی به آن اشاره شد، این بود که دولت به عوامل 
بنیادین در حوزه کاهش ارزش پول ملی که مهم ترین عوامل در این 
حوزه ناترازی بانکی و ناترازی بودجه است، توجه کند. همچنین تاکید 

شد از تعیین نرخ ثابت در حوزه سیاست ارزی اجتناب کنیم.«
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه ما 
در گزارش مذکور آن زمان پیشنهادات مناسب را مطرح کردیم، گفت: 
»حکمرانی ریال یکی از موضوعاتی است که در گزارش کمیسیون آمده 
است، این موضوع به این معناست که یکی از ابزارهای کنترل ارز، 
کنترل ریال است. با وجود این، آنچه بعد از تغییرات رئیس کل بانک 
مرکزی اتفاق افتاد، تصمیماتی مانند تعیین نرخ ارز ثابت ۲۸ هزار و ۵۰۰ 

از سوی دولت بود که در گزارش کمیسیون ما نیامده است.«
بسته ارزی جدید مجلس

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی اخیراً خبر داد که 
پس از تکمیل نشست ها و توافقات با دولت، بسته پیشنهادی ارزی 
مجلس شورای اسلامی به دولت ارائه خواهد شد. وی توضیح داد: »بر 
اساس شرایط جدید و تصمیمات اخیر بانک مرکزی و نشست ها با رئیس 
جمهوری در چند روز اخیر و معاون اول و رئیس بانک مرکزی قرار 
است بسته قبلی ما منطبق با سیاست های پیشنهادی تکمیلی به مردم 
ارائه شود. این بسته را به اطلاع مردم خواهیم رساند.« پورابراهیمی در 
توضیح محورهای بسته ارزی پیشنهادی مجلس شورای اسلامی گفت: 
»بسته پیشنهادی مجلس همان گزارش چهار دی ماه است که در 
صحن علنی قرائت شد، منتهی تغییراتی در آن انجام شده چون در آن 
زمان مرکز مبادله یا نرخ ارز ثابت ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان وجود نداشت ما 

متناسب با شرایط گزارش را تکمیل کرده و به دولت می دهیم.«
استقبال رئیس جمهوری از هم اندیشی با مجلس

وی در نشست خبری اخیر خود در پاسخ به اینکه آیا دولت از این 
بسته پیشنهادی استقبال کرده است، توضیح داد: »در جلسه ای که 
خدمت رئیس جمهوری بودیم، ما اشکالات وارده و انتقادات خود را 
با نگاه علمی و تجربی مطرح کردیم، در آن جلسه رئیسی بیان کرد 
ما آماده هستیم گزارش مجلس درباره سیاست ارزی را در دستورکار 
اقتصادی دولت قرار دهیم. در آخرین جلسه هم رئیس  کمیسیون 
جمهوری خطاب به ما مطرح کرد که آماده ایم با تیم اقتصادی مجلس 
در حوزه مسائل ارزی هم اندیشی کنیم.« وی بیان کرد: »البته تا امروز 
موضوعی در خصوص اجرایی یا عملیاتی شدن یا دعوت از مجموعه 
مجلس برای همفکری با دولت ندیدیم. البته این اختیار دولت است و 
اصراری بر آن نداریم، ما کار نظارتی خود را انجام می دهیم، اما به عنوان 

کار نظارتی، پیشنهادات خود را نیز مطرح می کنیم.«
علاوه بر بسته ارزی، رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس طی نامه ای 
به رئیس جمهوری در ۱۹ آذر سال جاری شرایط بازار ارز را تبیین و 
پیشنهاد اجرایی برای بهبود عملکرد مدیریت دولت در بازار ارز ارائه 
کرد که پورابراهیمی در این زمینه می گوید »رئیس جمهوری این نامه 
اقتصادی  تا در جلسه کمیسیون  داد  ارجاع  اول  از طریق معاون  را 
دولت بررسی شود. به عنوان کار نظارتی وظیفه ما بود که دغدغه ها و 

پیشنهادات خود را مطرح کنیم.«
طغیانی، سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس هم این موضوع را 
تأیید کرد و گفت: »رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس طی نامه ای به 
رئیس جمهوری ۶ موضوع مهم نیازمند تصمیم گیری درباره ارز نظیر 
تعدد نرخ های رسمی، مشکل بازگشت ارز صادرکنندگان و ۹ پیشنهاد 

کارشناسی و علمی برای مدیریت بازار ارز را به دولت ارائه داده بود.«
۴۰ روز پیش بسته پیشنهادی مجلس به دولت ارائه شد

علی رضایی در واکنش به اظهار بی اطلاعی دولت از بسته ارزی و 
امسال  گفت:  ارز،  بازار  مدیریت  خصوص  در  مجلس  هشدارهای 
کمیسیون اقتصادی مجلس به طور میانگین در ماه یک جلسه با وزیر 
اقتصادی داشته  و دیگر مسئولان  بانک مرکزی  اقتصاد، رئیس کل 
است و ما در همه این جلسات هشدارهای لازم را درباره گرانی ها و 
راهکارهای کنترل ارز به دولتمردان دادیم. وی با اشاره به اظهارات اخیر 
رئیس مجلس شورای اسلامی مبنی بر اینکه مجلس از یک ماه و نیم 
پیش شرایط را پیش بینی کرد و ۴۰ روز قبل بسته پیشنهادی کمیسیون 
اقتصادی درباره کنترل بازار ارز به دولت و رئیس جمهوری ارائه شد، 
متذکر شد: بسته ارزی مورد نظر رئیس مجلس همان پیشنهاداتی 
بود که کمیسیون اقتصادی مجلس برای کنترل بازار ارز داده بود و 
در صحن مجلس هم قرائت شد. عضو کمیسیون اقتصادی مجلس 
شورای اسلامی ادامه داد: در گزارش کمیسیون اقتصادی مجلس تاکید 
شد سیاست های ناکارآمد ارزی گذشته مانند تعیین دستوری نرخ ارز 
نباید تکرار شود و ما برای بهبود وضعیت بازار ارز هم راهکارهایی دادیم. 
این راهکارها نتیجه جلسات کمیسیون اقتصادی درباره بازار ارز بود که 
ارائه کردیم. نماینده مردم کنگاور در مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: 
البته ما نمی گوییم دولت به بسته ارزی مجلس توجه نکرد، ممکن است 
دولت نتوانسته یا نشده که این کار را انجام دهد و ما هم دنبال مچ گیری 
نیستیم. رضایی در واکنش به اظهارات اخیر سخنگوی دولت مبنی بر 
اینکه اگر پیشنهاد ارزی از سوی مجلس تهیه شده می توان در قالب 
یک طرح و با قید فوریت آن را در مجلس تصویب کرد، گفت: پیشنهاد 
ارزی مجلس به دولت یک طرح مدون چند بندی نبود که آن را تبدیل 
به قانون کنیم، بلکه ما جمع بندی جلسات خود را ارائه دادیم و یکی از 
نکاتی که تاکید کردیم آن بود که ایراداتی مانند ناهماهنگی تیم اقتصادی 
دولت باید مرتفع شود تا کارها بهتر پیش برود و مشکلات اقتصادی و 
ارزی مرتفع شود. عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
تاکید کرد: بلاخره سال ۱۴۰۱ رو به پایان است و امسال هر چه مجلس 
گفت و دولت توجه نکرد، گذشت. امیدواریم در سال جدید وضعیت 
اقتصادی مردم بهبود یابد و دولت و مجلس با تعامل خوب و برگزاری 
جلسات کارشناسی منظم مشکلات را حل کنند. وی تصریح کرد: برای 
کنترل بازار ما نیازمند افراد اقتصاددان هستیم نه اقتصادخوان. باید افراد 
کاربلد و باتجربه ایرادات قبلی را مرتفع کنند و همه مسئولان به ویژه 
مسئولان اقتصادی کشور باید مراقب اظهارات و اقدامات خود باشند، 
چرا که گاهی اوقات تصمیمات و اظهارات اشتباه باعث تورم و نگرانی 

مردم می شود.

ایران و عربستان برای ازسرگیری روابط دوجانبه توافق کردند

پایان بن بست دیپلماتیک ۷ ساله
گروه سیاسی - پس از انجام چند روز مذاکرات فشرده میان دبیر شورای عالی امنیت ملی کشورمان با همتای سعودی خود در شهر پکن، توافق حاصل شده 

برای از سرگیری روابط میان دو کشور، طی مراسمی با امضاء بیانیه  مشترک میان ایران، عربستان سعودی و چین به صورت رسمی اعلام شد. 

کشمکش مجلس و دولت بر سر بسته ارزییک عضو کمیسیون اقتصادی مجلس تشریح کرد

بر اساس توافق 
دو کشور، وزیران 

خارجه ایران و 
عربستان سعودی 

ضمن ملاقات 
با یکدیگر، 

حداکثر ظرف دو 
ماه، زمینه های 
اجرایی تبادل 

سفرا و بازگشایی 
سفارتخانه ها و 
همچنین سایر 
الزامات برای از 
سرگیری روابط 

را فراهم خواهند 
کرد

www.ebtekarnews.com

2


